

**MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS
BELARUSIAN STATE UNIVERSITY
FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS
Department of International Law**

Annotation to the master's thesis

**COMPARATIVE CHARACTERISTICS OF THE LEGAL STATUS
OF NATIONAL (CENTRAL) BANKS OF THE REPUBLIC OF
BELARUS AND THE PEOPLE'S REPUBLIC OF CHINA**

ZHENG MI

Scientific supervisor –

Viachaslau Haltsou

PhD, Associate Professor

Minsk, 2025

ANNOTATION

1. Structure and scope of the master's thesis: 50 pages, 50 sources.

2. Keywords: CENTRAL BANK; LEGAL STATUS OF THE CENTRAL BANK; NATIONAL BANKING SYSTEM; PEOPLE'S BANK OF CHINA; NATIONAL BANK OF THE REPUBLIC OF BELARUS; INTERNATIONAL BANKING ECONOMIC COOPERATION.

3. The Content of the Work:

The main purpose of the study is a systematic analysis and comparison of the legal status and functioning of the People's Bank of China and the National Bank of the Republic of Belarus as central banks of the respective countries.

The tasks are to study of the theoretical foundations of the legal status of central banks; disclosure of the essence and content of legal trends in the development of the global banking system; conducting a comparative analysis of the legal status of the central banks of the People's Republic of China and the Republic of Belarus.

The object of the study: legal relations associated with the activities of the People's Bank of China and the National Bank of the Republic of Belarus in the territories of the respective countries.

The subject of the study: theoretical provisions on the object, educational and educational-methodical literature, scientific works (articles, monographs, dissertations), national and foreign legislation, law enforcement practice and statistical data characterizing the legal status of the central banks of the People's Republic of China and the Republic of Belarus.

Research methods: general scientific methods, such as dialectical, formal-logical, systemic-structural, functional, historical, comparative. Along with general scientific methods, specific scientific methods (comparative legal, formal legal), analysis of statistical and scientific-literary sources, law enforcement practice were also used.

Results of the study and their novelty: The novelty of the study lies in the new, taking into account the current state, analysis of the methodological and legal foundations of the activities of the central banks of the People's Republic of China and the Republic of Belarus in fulfilling their functions to ensure the development of the economies of their states, monetary policy, maintaining price and financial stability of the state.

The practical significance of the study lies in the application of the developed

theoretical provisions in the practice of the relevant banks, the use of the developed proposals for improving legislation, as well as a methodological material for training relevant specialists in the field of banking and law.

АННОТАЦИЯ

1. Структура и объем магистерской диссертации: 50 страницы, 50 источников.

2. Ключевые слова: ЦЕНТРАЛЬНЫЙ БАНК; ПРАВОВОЙ СТАТУС ЦЕНТРАЛЬНОГО БАНКА; НАЦИОНАЛЬНАЯ БАНКОВСКАЯ СИСТЕМА; НАРОДНЫЙ БАНК КИТАЯ; НАЦИОНАЛЬНЫЙ БАНК РЕСПУБЛИКИ БЕЛАРУСЬ; МЕЖДУНАРОДНОЕ БАНКОВСКО-ЭКОНОМИЧЕСКОЕ СОТРУДНИЧЕСТВО.

3. Содержание работы:

Целью исследования является системный анализ и сравнение правового статуса и функционирования Народного банка Китая и Национального банка Республики Беларусь как центральных банков соответствующих стран.

Задачи: исследование теоретических основ правового статуса центральных банков; раскрытие сущности и содержания правовых тенденций развития мировой банковской системы; проведение сравнительного анализа правового статуса центральных банков Китайской Народной Республики и Республики Беларусь.

Объект исследования: правоотношения, связанные с деятельностью Народного банка Китая и Национального банка Республики Беларусь на территориях соответствующих стран.

Предмет исследования: теоретические положения об объекте, учебная и учебно-методическая литература, научные труды (статьи, монографии, диссертации), отечественное и зарубежное законодательство, правоприменительная практика и статистические данные, характеризующие правовой статус центральных банков Китайской Народной Республики и Республики Беларусь.

Методы исследования: общенаучные методы, такие как диалектический, формально-логический, системно-структурный, функциональный, исторический, сравнительный. Наряду с общенаучными методами использовались также частнонаучные методы (сравнительно-правовой, формально-юридический), анализ статистических и научно-литературных источников, правоприменительной практики.

Результаты исследования и их новизна: новизна исследования заключается в новом, с учетом современного состояния, анализе методологических и правовых основ деятельности центральных банков Китайской Народной Республики и Республики Беларусь по выполнению ими функций по обеспечению развития экономик своих государств, денежно-кредитной политики, поддержанию ценовой и финансовой стабильности государства.

Практическая значимость исследования заключается в применении разработанных теоретических положений в практике деятельности соответствующих банков, использовании разработанных

предложений по совершенствованию законодательства, а также в качестве методического материала для подготовки соответствующих специалистов в области банковского дела и права.